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Benvingudes i benvinguts al Paranimf de la Universitat 
de València, històric Teatre Acadèmic on tenien lloc les 

representacions de les obres clàssiques llatines per tal que 
l’estudiantat de la nostra Universitat aprengueren els usos del 
grec i el llatí clàssics.

Des del segle disset està documentat l’existència d’aquest espai, 
que ha acollit al llarg de més de quatre segles, els principals 
debats, exposicions i cerimònies acadèmiques de la Universitat 
de València.
 
Espai protegit, que preserva el nostre llegat, espai on amb lletres 
d’or es recullen els noms de les principals figures de la història 
de les lletres i ciències valencianes, espai on es recull retrats 
dels prohoms de història institucional i que, en un exemple 
d’actualització als temps actuals, acull també a qui va ser la 
primera dona professora de la nostra Universitat.
 
Aquest és un espai protegit, com aquest edifici, que tenim la 
responsabilitat de preservar i llegar a les generacions que vindran 
darrere de nosaltres, com han fet les que ens han precedit.

“En este recinto venerable, que de siglo en siglo, y de generación 
en generación, ha recogido debajo de sus bóvedas silenciosas el 
espíritu de los tiempos, las voces de los sabios y los restos del 
genio, que cada época ha dejado consignados en el gran libro de 
la civilización”, va pronunciar, en el discurs d’obertura de curs 
de 1854-1855, el catedràtic de Geografia i Història de la nostra 
Universitat, doctor Vicente Boix.
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Però aquest és un espai que ha de ser viu, no pot romandre inert, 
i a l’igual que ha anat actualitzant-se i restaurant-se al llarg dels 
segles, hui en dia és un espai actualitzat amb les tecnologies més 
novedoses, i amb càmeres de vídeo robotitzades que ens permet 
retransmetre aquest senyal a tot arreu del món.

És per això que aprofite per saludar a totes les persones que 
segueixen aquest solemne acte en què investim ‘honoris causa’ 
la doctora Ilona Kickbusch, seguint el tradicional cerimonial 
propi del més alt reconeixement acadèmic que té instituït la 
Universitat de València.
 
Un reconeixement que rep en una dona compromesa, a més d’una 
científica que no sols ha investigat sinó que, com publicava l’any 
2017 la prestigiosa revista ‘The Lancet’, té ‘una distingida carrera 
en l’Organització Mundial de la Salut, el Govern i l’acadèmia’, 
trajectòria que ha contribuït a modelar la salut global.

No aprofundiré en la meua intervenció en els rellevants mèrits 
que concorren en la nostra nova ‘honoris causa’, atès que ja 
han estat exposats, d’una manera brillant, pel professor José 
Maria Martín Moreno, a qui agraisc haver exercit aquesta 
responsabilitat, necessària en el nostre cerimonial, que és 
pronunciar la ‘laudatio’, l’exposició dels motius pels quals el 
Consell de Govern de la nostra Universitat va acordar concedir 
a la doctora Kickbusch aquest alt reconeixement acadèmic.
 
Estimat doctor Martín Moreno, moltes gràcies per la vostra 
aportació.
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Agraïment que vull estendre al degà de la Facultat de Medicina 
i Odontologia.

Estimat Dr. Chorro, com sempre, moltes gràcies pel vostre 
compromís institucional, hui materialitzat actuant, junt al doctor 
Martín Moreno, com a padrí en aquest clàssic cerimonial.
 
Cerimonial que requereix, també, d’una comissió 
d’acompanyament que ha mostrat la diversitat de sabers de 
la nostra institució, i també la interdisciplinarietat del perfil 
acadèmic i professional de la nostra nova doctora ‘honoris causa’.
 
Moltes gràcies a les doctores Ana Sales, professora de la Facultat 
de Ciències Socials, i Fabiola Meco, vicedegana de la Facultat 
de Dret, al Dr. José Luis Alfonso, professor de la Facultat de 
Medicina i Odontologia, i al doctor Jordi Garcés, director de 
l’institut d’investigació Polibienestar.

Han integrat una comissió d’acompanyament paritària que, 
seguint la tradició, acull al si de la nostra Universitat a la nova 
doctora ‘honoris causa’.

No puc deixar de fer esment a la generositat dels degans de 
la Facultat de Ciències Socials, doctor Albert Moncusí, i de 
la Facultat de Dret, doctor Javier Palao, pel seu compromís 
institucional i, en aquesta cerimònia, per la seua contribució a 
l’organització d’aquest acte.
 
La Universitat de València de hui en dia és una institució 
pública que, partint de la tradició de l’Estudi General creat en 
1499, abasta totes les àrees del saber: ciències, arts i humanitats, 
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ciències de la salut, enginyeries, ciències socials, econòmiques i 
jurídiques, i ciències de l’educació.

Així ho exemplifica la diversitat de color de les birretes de la 
vestimenta acadèmica que hui llueix el nostre professorat.
 
Som la primera universitat d’Europa en rebre estudiants en 
mobilitat, perquè som una universitat pública oberta al món, 
que té una presència en tot el territori valencià, que projecta 
la nostra identitat al món, i que treballa des de la docència, la 
recerca, la transferència de coneixement, la innovació i la cultura 
per al progrés de la nostra societat i de les seues persones.
 
I ho fem amb l’orgull de presentar un rendiment acadèmic del 
nostre estudiantat superior a la mitjana de tota Espanya, amb 
l’orgull de ser la tercera universitat espanyola d’acord amb 
els rànquings d’investigació, que som la primera universitat 
valenciana no sols en producció científica, sinó en productivitat 
de la nostra investigació. 
 
Amb l’orgull de ser la primera universitat d’Espanya en 
estudiants amb discapacitat, perquè aquesta és una universitat 
en què caben, cabem, tots i totes, que no deixa ningú enrere.

I que conrea un estil de vida saludable i és la primera universitat 
d’Espanya en participació en competicions universitàries 
esportives, i la primera universitat pública en resultats esportius.

Una universitat amb valors com la igualtat, el respecte a totes les 
persones, la sostenibilitat, la solidaritat...
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Som una universitat pública orgullosa del seu passat, conscient 
de la seua contribució al progrés de la societat valenciana, a la 
formació del capital humà i cultural del poble valencià al llarg 
dels segles. Una Universitat que ha lluitat per la democràcia en 
temps de foscor.

Per això em permetran destacar de la doctora Kickbusch que, 
en temps d’efervescència com era l’any 1968, influïda per la 
seua implicació activa en el moviment estudiantil, la nostra 
nova ‘honoris causa’ triara desenvolupar la seua tesi doctoral en 
l’àmbit de la ciència política i la sociologia.

Tornant al present, vivim un temps declarat d’emergència 
climàtica pel Parlament Europeu.
 
La societat actual paga els efectes de la primera i la segona 
revolucions industrials, d’una societat desenvolupada a partir 
del carbó i del petroli, que ha provocat un greu escalfament 
global.

La depredació dels recursos naturals també ha provocat greus 
conseqüències, amb la contaminació marina i oceànica, així com 
les transformacions dels ecosistemes naturals, i dels paisatges.
 
La doctora Kickbusch va recollir en un document, el primer en 
l’àmbit de la salut, la importància de l’ecologia i el medi ambient 
en salut pública.

Senyores i senyors, companys i companyes, la nostra societat ha 
evolucionat molt ràpidament en les darreres tres dècades.
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Junt a la fi dels anys huitanta i primers dels noranta del passat 
segle ens enfrontaven al concepte de la fi de la història quan 
semblava que no hi havia model econòmic alternatiu al 
capitalista, en enfonsar-se el bloc soviètic.

Ben bé ho coneix la nostra doctora ‘honoris causa’, qui va créixer 
en l’Alemanya de la postguerra, en un país dividit, reunificat i 
convertit en una potència econòmica en un marc democràtic.
 
A les primeries d’aquest segle ningú pensaria que ens 
enfrontaríem a fenòmens com el terrorisme global que va 
colpejar les societats occidentals amb els atemptats de l’11-S i 
l’11-M. 

Tampoc que una greu crisi d’origen financer contagiaria 
l’economia real i afectaria greument les finances públiques en la 
segona dècada d’aquest segle.
 
El potent desenvolupament científic de les darreres dècades ens 
ha permès viure en un continu progrés tecnològic que ha anat 
modelant el desenvolupament de les nostres societats.

I ha estat gràcies a la ciència que hem superat la pandèmia més 
greu que ha viscut la Humanitat en un segle: la pandèmia per 
COVID-19. 
 
I ha estat la tecnologia la que ens ha permès encarar mesures 
d’alt impacte social, com va ser el confinament domiciliari, 
d’una manera més suau.

Però eixe desenvolupament tecnològic té també importants 
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conseqüències, i ens encara a fer front a nombrosos reptes: des 
dels drets digitals fins la salut mental.

La nostra Universitat desenvolupa investigacions en tots 
aquests camps del coneixement relacionats amb aquesta quarta 
Revolució Industrial que també tindrà conseqüències sobre el 
medi ambient, atenent a les necessitats de minerals que caldrà 
emprar per al desplegament tecnològic.

En l’eficiència i la millora d’aquestes tecnologies treballa la nostra 
Universitat, i continuarà treballant amb els sectors productius, 
entre ells el grup Volkswagen en la seua gigafactoria de la qual 
es va col·locar la primera pedra en Sagunt.

Però no podem deixar d’oblidar que el desenvolupament 
econòmic que hem viscut al llarg dels darrers segles han 
obert escletxes. 
 
Escletxes entre hemisfèrics, però també dins de les societats 
occidentals.
Així ho va posar de manifest la investigació de Thomas 
Piketty.

I així evidencien els indicadors dels darrers temps, en què la 
guerra ha tornat al cor d’Europa, retornant els fantasmes del 
passat, afectant les nostres economies i la qualitat de vida de 
les persones.

I tot això té efectes sobre la salut d’una població que pateix els 
efectes econòmics de la guerra, que pateix les conseqüències 
de la pandèmia per COVID-19, que a grans passes avança per 
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adaptar-se a una societat digital que obri escletxes.

Professor Kickbusch, for our University it’s a pride to 
incorporate you into our faculty. Please feel at your own 
university, surrounded by your colleagues. Welcome.

“Existeix una convergència cada vegada més gran entre la salut 
digital i la salut pública, cosa que en part hem experimentat 
durant la pandèmia de COVID-19. A més, en contra de les 
expectatives i promeses, aquesta conversió està agreujant les 
divisions existents en la salut, en lloc de conduir-nos cap a 
un futur digital comú”, ha dit la doctora Kickbusch en la seua 
brillant intervenció.
 
Compartim amb ella el desig de que les transformacions 
digitals es despleguen des de les perspectives de la salut i del 
benestar per tothom.

Senyores i senyors, en aquest temps d’incerteses continuarem 
treballant des de la ciència i el coneixement per servir, 
com sempre, la nostra societat com universitat pública que 
som, com institució creada en temps del Renaixement per 
contribuir al progrés del poble valencià.

Moltes gràcies per compartir eixa visió, moltes gràcies per 
fer costat a la Universitat de València, moltes gràcies per fer 
realitat cada dia aquesta gran Universitat.

Tinguen un bon dia. Moltes gràcies.




